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STROJNICKÉ A SOŠ PROF. 
ŠVEJCARA, PLZEŇ 

Jaromír Kohout 

Ve dnech 17 - 19. 4. 2023 se uskutečnil již 24. ročník  mezinárodní soutěže žáků středních 

škol ve svařování  Zlatý pohár Linde, kterou pořádala SOŠ  Frýdek-Místek. Tato soutěž si 

získala vysoké renomé u odborné veřejnosti i u škol, neboť patří k prestižní akci ve svém 

oboru již řadu let. V jedné z katego-

rií obsadil náš Jiří Kaprhál 2. místo. 

 Soutěž se v letech 2020-21 

nekonala z důvodů covidové epidemie 

a ani v roce minulém z důvodů dubno-

vého termínu.  

 Soutěže se zúčastnilo celkem 

101 žáků ze 3 zemí (CZE, SVK, DEU), 

kteří reprezentovali 51 škol. Žáci svařo-

vali v metodách 111, 145, 135 a 311, 

jeden soutěžní svar. Novou zde byla 

kategorie mezinárodní soutěž na virtuál-

ním trenažeru v metodě 135. Praktická 

část  soutěže se konala ve Válcovnách 

plechů v Lískovci, kde má SOŠ jedny 

z dílen praktického vyučování a svářeč-

ské pracoviště. Soutěžící měli možnost 

dle přiděleného harmonogramu si sva-

řovací zdroje v dané metodě vyzkoušet 

během pondělí. Toho jsme pochopitel-

ně plně využili. 

 V úterý byl den, kdy po slav-

nostn ím zahá jení  24 .  ročníku 

s kulturním programem  se naplno sou-

těžilo po celý den. Během dopoledního 

programu bylo možné navštívit řadu odborných přednášek, jež byly tematicky zaměřené na oblast 

svařování a novinky v tomto odvětví. Součástí odpoledního programu byla i nesmírně zajímavá 

exkurze do Třineckých železáren – Moravia Steel, kde jsme se mohli seznámit s historií tohoto zá-

vodu a společnosti, ale i navštívit řadu provozů od vysoké pece po ocelárnu či provozy v oblasti 

válcování a výroby drátu, které patří mezi nejmodernější na světě. 

V závěrečném dni byla připravena prezentační výstava firem a společností, kde byla mož-

nost získat kontakty, ale i zajímavé materiály pro výuku. A krátce po poledni nastalo to, co soutěž 

dělá soutěží, slavnostní program s vyhlášením. Samotní soutěžící podávají rok od roku lepší výko-

ny, což zdůraznil i předseda odborné jury Ing. Jiří Šindelka během svého proslovu při slavnostním 

vyhlášení, kdy informoval přítomné, že kvalita soutěžních svarů byla na velice  vysoké úrovni 

zejména v kategorii metody 135. Jeho slova mohu jen potvrdit, neboť jsem měl možnost prohléd-

nout si všechny svary v každé kategorii. 

Naši školu reprezentoval v nejobsazenější kategorii, což byla metoda 135, Jiří Kaprhál ze 

třídy 3OKZ, který v silné konkurenci 42 soutěžících obsadil 9.místo ( svar měl v top 5 a do výsled-

ku se započítávaly testy z teorie a BP předpisů). Zároveň i soutěžil ve virtuálním svařování na tre-

nažeru, kde obsadil výborné 2.místo. (pozn. student pár dní před soutěží dělal příjímací zkoušky na 
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nástavbové studium v Praze, které úspěšně zvládl). Jmenovaný v tomto školním roce  v rámci praktické výuky vykonal 

svářečský kurz ZK 135 1.1 ve svářečské škole 07-108 SPŠ strojnické a SOŠ prof. Švejcara, kde poprvé v životě svařoval, 

a během dalších měsíců zvládl i mezinárodní zkoušku dle EN ISO 9606-1.     

Naše škola se na svářečskou soutěž opět vrátila na po 6 letech. Účastnili jsme se pravidelně od roku 2001. A řada 

našich bývalých soutěžících se k nám vrací, neboť si zde dělají doškolení svářeče dle ČSN 050705, aby si udrželi platnost 

svářečského oprávnění. Soutěž opět měla vysokou úroveň, každý rok přinesla něco navíc a soutěžící si uvědomují, že jsou 

reprezentanty své školy a mají možnost se 

reálně porovnat s domácí i zahraniční kon-

kurencí v oboru. To osobně považuji za to 

nejcennější. Což mi potvrdil i náš svářeč, 

který byl nesmírně rád, že se soutěže měl 

možnost účastnit. A pro nás pedagogické 

„svářečské“ doprovody to byla opět vý-

borná zkušenost mít možnost si pohovo-

řit, jak to chodí v různých svářečských 

školách. Mj. zjistil jsem, že řada těchto 

kolegů instruktorů jsou bývalí „soutěžáci“ 

Zlatého poháru Linde, kteří si sem vezou 

už své žáky. Což je další velký přínos této 

výjimečné soutěže. Byl jsem rád, že jsem 

po letech mohl opět zažít atmosféru této 

jedinečné akce. Jaké to bylo můžete vi-

dět na https://www.sosfm.cz/o-skole/

pohar-ve-svarovani/ - je zde video. 

 Příští rok bude jubilejní 25. ročník již v nových prostorách nedaleko školy, které ve dnech, kdy vyjde tento pří-

spěvek budou slavnostně otevřeny. Celé moderní prostory  jsem si měl možnost prohlédnout díky vstřícnosti a ochotě 

zástupce ředitele školy pro odborný výcvik a vedoucí učitele praktického vyučování pana Mgr. Eduarda Boščíka, za což 

mu tímto velice děkuji. Osobně věřím, že naši svářeči a SPŠ strojnická a SOŠ prof. Švejcara v dubnu 2024 u tohoto vý-

znamného jubilejního ročníku nebude chybět. 

Studentský podnik na VOŠ a SPŠ elektrotechnické 

Iveta Tomášková, foto Ing. Jaroslav Brodský, ŠKODA Group 

V pátek 19. 5. 2023 proběhl v rámci spolupráce 

s firmou ŠKODA Group, Škoda Transportation 

a Škoda Electric již 6. ročník Studentského podniku 

závěrečných prezentací studentů středních škol. 

Akce se uskutečnila v prostorách VOŠ a SPŠ elektro-

technické, Plzeň a v letošním školním roce se jí po-

prvé zúčastnili naši studenti oboru Strojírenství Ště-

pán Klotka a František Legát ze třídy 3STA.  

Celkem se letos na prezentaci podílelo 19 studentů 

z pěti různých škol včetně naší (Gymnázium a SOŠ, Plasy, 

Střední průmyslová škola dopravní, Plzeň, Střední škola 

technická a dopravní, Ostrava – Vítkovice, VOŠ a Střední 

průmyslová škola elektrotechnická, Plzeň, Střední průmys-

lová škola strojnická a SOŠ prof. Švejcara, Plzeň).  

Zadané téma k řešení pro letošní školní rok bylo 

Návrh řídicího obvodu výkonových stykačů včetně jeho 

zástavby. V průběhu roku, během zadané práce od výše 

zmíněných firem, se studenti setkávali s reálnou praxí, do-

stávali reálné úkoly a koordinovali si svůj tým při práci na 

tématu, které se řešilo. V rámci celé spolupráce získávali 

informace týkající se mechanické i elektrické části, a využí-

vali je ke své práci a závěrečné prezentaci.  

Každý ze studentů přistoupil k tomuto řešení 

svým způsobem a nyní lze konstatovat, že Štěpán Klotka i 

František Legát splnili svoje zadání velmi úspěšně.  

Všichni účastníci daného projektu obdrželi osvěd-

čení i finanční odměnu za absolvování daného programu. 

https://www.sosfm.cz/o-skole/pohar-ve-svarovani/
https://www.sosfm.cz/o-skole/pohar-ve-svarovani/
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EuropaSecura 2023 

Iva Coufalová 

Soutěžní tým studentů David Krajči, Jiří Lüftner a Vilém Kepka ze třídy 2STB se umístil na 5. místě v krajském 

kole soutěže EuropaSecura 2023 o aktuálním dění, mezinárodních vztazích, bezpečnosti, NATO a EU. Jejich 

bezpečnostní analýza Afghánistán byla v krajském kole nejlepší prací na dané téma.  

Co nabízí AFS? 

Ivana Kopečková 

V pondělí 22. května navštívila naši školu koordiná-

torka vzdělávání z mezinárodní organizace AFS Jana 

Papajová, aby našim žákům prvních ročníků huma-

nitního studia a veřejné správy představila progra-

my, které tato organizace nabízí. Součástí přednášky 

byla i prezentace připravená Manee, studentkou 

z Thajska, která je zde v Plzni již osm měsíců na 

výměnném pobytu.  

AFS umožňuje mladým lidem získat nové doved-

nosti a zkušenosti, zdokonalit se v komunikaci v cizím 

jazyce, v prezentaci a organizaci nejrůznějších akcí. Nabízí 

stipendia umožňující studium v zahraničí, středoškoláci 

mohou vyjet na 3-10 měsíců do své vysněné země, dále 

zprostředkovává hostitelský program pro zahraniční stu-

denty a zaštiťuje práci dobrovolníků.  

Zde jsou reakce zúčastněných: 

„Bylo velmi zajímavé slyšet o příbězích výměnných studen-

tů. Do budoucna bych také chtěla vycestovat. Přednáška mi otevřela 

nové obzory.“ 

Markéta Mazancová, 1VS 

„… Ráda bych byla součástí této organizace, buď jako 

výměnný student, nebo jako dobrovolník. Myslím, že studovat v jiné 

zemi je skvělý nápad, který nám přinese nejen zážitky, ale i nové 

přátele a rodinu.“ 

Markéta Brušáková, 1PLH 

„Na AFS mě oslovilo především dobrovolnictví, které mi 

může pomoci s poznáváním nových kultur, a to i bez vycestování ze 

země. Myslím, že dobrovolnictví je rozhodně věc, do které se rozhodně 

vyplatí investovat svůj volný čas.“ 

Veronika Mlatečková, 1PLH 

„Přednáška se mi moc líbila, protože jsem uvažovala a 
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stále uvažuji o studiu v zahraničí. … Finančně je to pro mě ale 

náročné ... Také zvažuji dobrovolnictví.“ 

Žaneta Kerestešová, 1VS 

„… besedu jsem si velice užila. Témata kolem zahranič-

ních cest mě zajímají. Líbilo se mi, že jejich program má také své 

dobrovolníky, které podporují co nejvíce mohou. Jediná věc, která 

mě trochu překvapila, byla cena těchto výměnných pobytů v hostitel-

ských rodinách. …“ 

Natálie Záleská, 1PLH 

„… přednáška mě zaujala a předala spoustu nových 

informací. Já osobně bych si na pobyt v zahraničí sama netroufla, 

ale myslím si, že spoustu lidí ano. Jsem ráda, že mám zase o něco 

větší přehled o možnostech cestování a poznávání jiných kultur.“ 

Laura Vaňková, 1VS 

„Možnost vyjet do cizí země, být v hostitelské rodině 

a poznávat cizí kulturu a každodenní život mě moc zaujala. Mám 

zájem o španělštinu, takže mě nejvíce oslovují Argentina a Španěl-

sko, jakožto celkem levné země. Určitě bych měla zájem o takový 

výjezd, kdyby nebylo těch cen … Možná bych měla zájem se jednou 

stát dobrovolníkem, případně být hostitelskou rodinou až sama 

budu dospělá…“ 

Špačková Evelína, 1PLH 

„Přednáška … mě velice zaujala. Vzhledem k tomu, že 

i ve svém volném čase hodně komunikuji s dívkami ze zahraničí a 

o škole jako takové se společně bavíme, bylo to pro mě o to zajíma-

vější. Ráda bych něco takového zkusila, avšak ceny za celkový 

pobyt mi to znemožňují.“ 

Barbora Havránková, 1PLH 

„Přijde mi to jako dobrá příležitost poznat novou kultu-

ru, zdokonalit se v cizím jazyce a osamostatnit se.“ 

Tereza Burešová, 1VS 

„Studium v cizí zemi mě vždy lákalo. Celá beseda byla 

velice zajímavá, prezentující byla velice sympatická. Co mě ale odra-

dilo, byla částka za výjezd. Stipendium je sice také možnost, ale 

přijde mi, že je docela malá šance ho získat.“ 

Jana Divišová, 1PLH 

„Líbí se mi celková myšlenka této organizace a i to, že se 

mohou zapojit lidé mladší 18 let do dobrovolnictví. Jen ty ceny jsou 

dost vysoké, ale i jejich výše se dá pochopit. Ráda bych zkusila být 

dobrovolník, ale o výjezdu asi zatím neuvažuji.“ 

Natálie Krausová, 1PLH 

„Přednáška se mi moc líbila a přemýšlím, že se nějakého 

pobytu v zahraničí zúčastním.“ 

Aneta Šrédlová, 1PLH 

„O výměnném pobytu už delší dobu uvažuji a díky této 

přednášce jsem se dozvěděla spoustu užitečných informací. Možnost 

dobrovolnictví se mi zdá jako skvělá volba pro začátek, kde se člověk 

naučí spoustu nových věcí. Pobyt v zahraničí bych určitě ráda vyzkou-

šela, ale spíše až po střední škole. Výběr zemí, které lze poznat, mi 

přijde rozsáhlý a pestrý a cenově dle dnešní doby dostupný. Celkově 

přednáška byla přínosná a vlastní pohled thajské studentky byl zají-

mavý.“  

Valečková Pavla, 1PLH 

„Prezentace o kurzu AFS mě zaujala, přijde mi zajíma-

vé, že se do organizace můžete zapojit i jako dobrovolník... kdybych 

měla více času, budu o této pozici uvažovat. Přijde mi to jako skvělá 

cesta seberozvoje.“ 

Vendula Kubatková, 1PLH 

Exkurze v domovech pro seniory 

Eva Sevelková 

V dubnu navštívili žáci a žákyně druhých ročníků 

oboru Sociální činnost plzeňské domovy pro seniory. 

Pro klienty zařízení měli naši studenti připravené 

rozličné volnočasové aktivity na podporu rozvoje 

jemné motoriky, kognitivních schopností a komuni-

kačních dovedností. Činnosti byly vždy přizpůsobe-

ny individuálním schopnostem a dovednostem jed-

notlivých klientů.  

Největším přínosem exkurzí bezesporu byla 

možnost strávení společného času - setkání bylo oboha-

cující jak pro studenty a studentky, tak i pro klienty da-

ných zařízení. 

Třída 2SCA absolvovala exkurzi v zařízení Se-

neCura v Plzni. Klienti domova si mohli společně s našimi 

studentkami vytvořit náramek z korálků, doplňovat chybě-

jící slova do textu písniček, luštit křížovky a zahrát si rozlič-

né deskové hry.  

Žáci a žačky ze třídy 2SCB navštívili zařízení Do-

mov pro seniory sv. Jiří v Plzni. Studenti a studentky 

v tomto případě realizovali aktivity na podporu rozvoje 

paměti a pozornosti - poznávání obrázků, vyhledávání 

dvojic, luštění křížovek a hraní deskových her. 

V obou zařízeních měli žáci a žačky možnost po-

kládat místním zaměstnancům dotazy, které je v souvislosti 

s prací v daných zařízeních zajímaly.  
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Kde najdeme pohádkové peklo?  

Lenka Slavíková 

V dubnu se třídy 1VS, 2PL, 1PLH a  1PLT zúčastnily 

zeměpisné exkurze, která jim přiblížila turistické 

atraktivity místního regionu.  

Vydali jsme se do nedalekého hlubinného kaoli-

nového dolu v Nevřeni, kde se kaolin těžil od roku 1870 

do roku 1897. Poté byla těžba ukončena a důl byl zavře-

ný. Důl je jedinečný tím, že zde probíhala hlubinná těžba 

kaolinu (všude jinde se kaolin těžil povrchovou těžbou) 

a vznikly zde tak unikátní podzemní chodby vysoké až 12 

m a široké až 10 m. Důvodem ke zpřístupnění a otevření 

dolu veřejnosti byla pohádka Čertí brko, jejíž autoři si 

interiéry dolu vybrali ke ztvárnění pohádkového pekla.  

Naší další zastávkou bylo historické centrum 

Plzně, kde si studenti prohlédli katedrálu sv. Bartoloměje 

s nejvyšší kostelní věží v ČR, Havlovu lavičku a sochy 

Spejbla a Hurvínka v Šafaříkových sadech. Poté jsme se 

Mlýnskou strouhou přesunuli do areálu Plzeňského pivo-

varu, světoznámého a největšího výrobce piva v ČR. 

Dozvěděli jsme se, že plzeňské pivo je od roku 1842 vaře-

no ze stejných surovin a stejným postupem, vzniká tak 

světlé spodně kvašené pivo, nazývané také Pilsner nebo Pils. 

Prohlídková trasa nás také zavedla do ležáckých sklepů, 

historické i moderní varny a do nové budovy stáčírny, která 

je jednou z nejmodernějších v Evropě a jejíž kapacita je 

120 000 lahví za hodinu.  

Exkurzi jsme zakončili pod pivovarskou Jubilejní 

branou a budeme se těšit na další návštěvu, kdy již třeba 

budeme moci plzeňské pivo i ochutnat.    
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Moje báječná léta s  fotovoltaikou 

Petr Hlávka 

V poslední době se v souvislosti se zdražováním 

energií začíná mnoho našich občanů zajímat o tak-

zvané obnovitelné zdroje energie (OZE) – fotovol-

taiku a větrné elektrárny, což jsou ve skutečnosti 

měniče sluneční energie na energii elektrickou. Ne-

mohu tedy nevzpomenout let, kdy byly OZE u nás 

vysmívané a v plenkách.  

1997: první setkání s fotovoltaikou, kdy nám 

známý z Hnutí Duha zprostředkoval návštěvu 

v Norimberku u neziskového sdružení Fränkisches Bil-

dungswerk für Friedensarbeit e.V. (Foto budovy Google) 

Zde jsme se žáky oboru Slaboproudá elektro-

technika z Gymnázia a SOŠ Rokycany, mého tehdejšího 

působiště, zhlédli domov důchodců s fotovoltaickými 

panely na střeše a již tehdy i na plášti budovy (!). Němečtí 

budovatelé míru nám na závěr naší návštěvy zapůjčili 

zdarma (již tehdy jsme věděli, že na věčnou oplátku), 

fotovoltaický panel o ploše 0,5 m2 s výkonem 50 Wp (p 

= peak, znamená špičkový výkon při optimálním osvitu).  

V Rokycanech nám šikovný pan školník panel 

pověsil do okna na jižní straně budovy a vyrobil pojízdný 

stolek, na němž jsme měli olověný akumulátor a regulá-

tor pro jeho dobíjení z fotovoltaického panelu. Mohli 

jsme testovat vlastnosti panelu i jeho použití. Stejnosměr-

né napětí naprázdno panelu bylo U0 = 28 V a úměrně 

zátěži klesalo. 

Mírný obrat v celkové politice státu 

k fotovoltaice nastal v roce 1999, kdy byl vyhlášen pro-

gram SLUNCE DO ŠKOL a platil od roku 2000.  

2001: jsem zajistil díky programu na střeše budo-

vy školy instalaci demonstračního fotovoltaického systé-

mu FVS2001 od firmy SOLARTEC. Jednalo se o zmen-

šeninu skutečné fotovoltaické elektrárny (FVE) o maxi-

málním výkonu 1,2 kWp. Vyráběla elektrický proud 

a dodávala jej do školní sítě 230 V. Součástí systému bylo 

měření základních veličin a jejich zobrazování na zobra-

zovací jednotce a na počítači. Na pořízení systému po-

skytl Státní fond životního prostředí devadesátiprocentní 

dotaci (tj. 505 890,- Kč ) a zbytek do celkových nákladů 

562 100,- Kč uhradil škole sponzor. 

2004: jsem zajistil pořízení stejného systému i v 

naší škole. (Foto Petr Hávka) 

Popis systému: 

Fotovoltaické panely o celkové ploše 12 m2 byly umístěny 

na střeše budovy směrem do dvora (na jih). Panely o tloušťce asi 4 cm 

byly umístěny na podpěrách do výše cca 15 cm nad střechu. Na půdě 

budovy byl umístěn střídač. Jeho výstupní napětí 230 V bylo připoje-

no do rozvaděče umístěného na půdě. Informace o vyráběné energii 

byly vedeny stoupačkou do přízemí, kde byl umístěn počítač na sběr 

dat a světelný panel zobrazující informace o vyráběné elektrické ener-

gii. 

Elektrárna vyráběla každý rok cca 1 MWh elektric-

ké energie a byly o ní napsány dvě žákovské práce.  

Vývoj využití fotovoltaiky šel v ČR v parafrázi 

s V+W „dva kroky dopředu a pak jeden zpět.“ Fotovoltai-

ka na polích a předražené platby majitelům znechutily ob-

čany a zasazovaly rány rozpočtům, velcí majitelé energetiky 

z fosilních zdrojů se přičinili o zpomalení legislativy. Byly 

rozšiřovány fámy typu „fotovoltaika ani nevyrobí tolik 

energie, kolik je třeba na její výrobu, nízká životnost, co s 

odpadem“ pocházející ze 70. let minulého století. Ty u 

moderních systémů neobstojí. 

Instalace dalších FVE jsem zařídil v těchto letech: 

2012: první soukromá FV elektrárna o výkonu 3,6 

kWp na vlastním domě. 

2014: druhá soukromá elektrárna o výkonu 3,25 

kWp. 

2023: třetí soukromá elektrárna o výkonu 4,55 

kWp včetně tepelného čerpadla. 

Stoupá účinnost a životnost panelů (vzpomeňme 

vozítka na Marsu), klesá jejich cena. Jen od roku 2001 při-

bližně desetkrát a energie z nich patří mezi nejlevnější 

(FVE s výkonem 1 kWp dodá za rok přibližně 1 MWh el. 

energie). Zpoždění výstavby OZE však jen tak nedožene-

me, trpce je poneseme ještě dlouhou dobu. Jedině tlak po-

ptávky občanů po OZE může zlepšit situaci. Naději skýtá 

zejména chystaný zákon o komunitní energetice.  

A jak skončily FVE, které jsem zařídil na školách? 

http://server.solartec.cz/clanek.php?CLANEK=57&PHPSESSID=668d221733a63b5f84bdaf64ee236470
http://www.sfzp.cz/web/sfzpw.nsf/page/990BA0C6CF47E973C1256CC200504074
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zdi v 50kilometrové rychlosti. Pak se 

vyhodnocují slabá místa karoserie, 

účinnost airbagů a sledují se zranění 

na modelu řidiče. 

Historie mladoboleslavské 

automobilky začíná 17. prosince 1895, 

kdy dva cyklisté – mechanik Václav 

Laurin a knihkupec Václav Klement 

založili malý podnik Laurin & Kle-

ment na výrobu jízdních kol. Podnik 

založili poté, co se Václavu Klemento-

vi rozbilo nové kolo Germania, na 

reklamační dopis psaný česky přišla 

reakce ústeckého zastupitele německé-

ho výrobce Seidel & Neumann s po-

známkou, ať pisatel, pokud něco chce, 

použije příště srozumitelný jazyk. Ne-

spokojen s odpovědí se Klement roz-

hodl založit vlastní firmu, kterou ote-

vřel společně s Václavem Laurinem v 

Mladé Boleslavi 

V roce 1899 začíná továrna 

Laurin & Klement vyrábět i motocykly 

Slavia. Stala se tak první motocyklo-

vou továrnou v Rakousko-Uhersku i v 

Německu. 

V roce 1905 se začíná vyrábět 

první model automobilu: Voiturette A; 

okamžitě se stává prodejním trhákem. 

Komerční úspěch působí, že se v roce 

1907 automobilka mění na akciovou 

společnost. 

Za první světové války je 

podnik součástí válečné výroby. Po 

válce se společnost nadále rozvíjí, kro-

mě osobních vozidel vyrábí i nákladní, 

ale také například letecké motory. S 

cílem podporovat další rozvoj a pře-

konat problémy (rozsáhlý požár roku 

1924) společnost hledá silného partne-

ra. V roce 1925 pak dochází ke spojení 

se strojírenským koncernem Škoda. 

To znamená postupný zánik značky 

Laurin & Klement, u nově vyvíjených 

typů se už přechází na jméno a znak 

Škoda. Společný podnik zaniká v roce 

1930, logo okřídleného šípu už ve 

Škodě Auto zůstává. V roce 1991 ku-

puje Škoda Auto Mladá Boleslav ně-

mecký koncern Volkswagen Group. 

Petr Vlček 

V samotné Pískové Lhotě jsou ži-

dovské památky (hřbitov a synago-

ga) a Starý Stránov (Myškův hrá-

dek nebo Hrádek nad Zámostím). 

Stojí na údolím Jizery, byl vystaven 

ve 12. století a dnes jsou zbytky 

hradu součástí rodinné rezidence. 

Dole přes údolí Strenického poto-

ka, který se tu vlévá do Jizery, se 

klene historická památka Stránov-

ský železniční viadukt.  

Jedná se o železobetonový 

most, který byl vystaven v roce 1924 

na návrh Ing. Stanislava Bechyně 

(stejný styl jako silniční a železniční 

most přes Lužnici v Bechyni). Stojí na 

místě původního železného mostu se 

zděnými pilíři z roku 1864. Most je 

152 metrů dlouhý a maximální výška 

nad nejnižším bodem přemostění do-

sahuje 27 metrů. 

Z vyhlídky od Starého Strá-

nova můžeme vidět krásný zámek 

(původně hrad) Stránov. Z původního 

hradu se dochovala výrazná kamenná 

věž. V průběhu následujících let byl 

areál několikrát upravován. Současný 

pohádkový vzhled zámku je výsled-

kem poslední novorenesanční přestav-

by z 19. století. Autorem návrhu byl 

architekt Josef Schulz. V objektu lze 

obdivovat sbírky motýlů a brouků, 

historických kočárků a panenek nebo 

repliky historického nábytku. 

My však máme jiný program. 

Po ranní procházce vesnicí se vracíme 

do Mladé Boleslavi do muzea firmy 

Škoda Auto. Můžeme obdivovat různé 

modely vozů od prvopočátku až 

k dnešku. Seznamujeme se s výrobou 

aut, která je dnes plně automatizovaná 

a údajně každou minutu sjede z linky 

jedno auto, pokud linka pracuje na 

plnou výrobní kapacitu. Firma má 

i vlastní hutnictví. Seznamujeme 

s bezpečností moderních vozů a testo-

váním pomocí crash testů, kdy auto 

s modelem těla nabourá do betonové 

V té době se vede mimo jiné vleklý 

soudní spor se Škodou Plzeň o logo 

firmy (okřídlený šíp v kruhu). Spor 

skončil kompromisem, že logo mohou 

užívat obě firmy a bude rozlišeno bar-

vou (Mladá Boleslav zelená a Plzeň 

modrá). Vzhledem pokračujícímu 

rozpadu plzeňské Škodovky a jejímu 

prodeji zahraničnímu kapitálu však 

plzeňské logo v krátké době asi zanik-

ne. 

Po návštěvě muzea jsme se 

odebrali na „povinné“ nákupy a oběd 

do nedalekého obchodního centra 

Olympia.  

Poslední zastávkou byl cukro-

var a lihovar Dobrovice, který vyrábí 

cukr a líh pod logem TTD, které na-

jdete na většině obalů s cukry u nás. 

Dobrovický cukrovar je nej-

větším, nejstarším a zároveň nejmo-

dernějším závodem svého druhu 

v České republice. Byl založen již v 

roce 1831 (kníže Karel Anselm Thurn-

Taxis) a od té doby podnik nevynechal 

ani jednu sezónu, což je evropský uni-

kát. 

Po 40 letech komunistického 

strádání v něm byly po roce 1989 zno-

vu nastartovány investice, moderniza-

ce a rozvoj zpracovatelské kapacity, 

která se díky tomu zvýšila z porevo-

lučních 1 000 tun řepy denně na sou-

časných 15 000 tun denní produkce. 

V roce 2006 přibyl k cukrova-

ru také lihovar s kapacitou přes 1 mili-

on hektolitrů bezvodého lihu, což 

z něj činí největší průmyslový lihovar 

v České republice. Od roku 2012 je 

potom součástí areálu také čistírna 

lihovarských výpalků, na které jsou na 

bio metan zpracovány vedlejší pro-

dukty výroby lihu. 

Dobrovický závod pracuje 

zcela v souladu s principy cirkulární 

ekonomiky, kdy dokáže cukrovou 

řepu zpracovat beze zbytku a bezod-

padově. Hlavními produkty jsou cukr, 

lihy, krmiva, hnojiva, zemina, voda 

a energie.  

Jak je to obvyklé – už na okně a na střechách po přeložení krytiny nejsou. Jsme prostě bohatá země a můžeme si dovolit 

plýtvat veřejnými prostředky i možnou energií.  

Exkurze do Mladé a Staré Boleslavi II - neděle 
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vin ve zkratce: Surovinou pro výrobu 

všeho je buď řepa, která se nečistí, ale 

celá se namele. Dále se používá odpad 

Většinu akcií vlastní fran-

couzská Tereos TTD, a.s. Firma zpra-

covává většinu cukrové řepy pěstova-

né v České republice, zejména z okolí. 

Provoz je plně automatizovaný. 

V současné době běžel pouze 

lihovar a elektrárny na zdejší bio-

paliva. Cukrovar po zpracování řepy 

prochází velkou údržbou a hlavně 

čištěním strojů, aby byl připraven na 

září, kdy se sem doveze řepa. Lihovar 

se zastaví, jakmile zpracuje poslední 

odpad z výroby cukru. 

Výroba cukru ve zkratce: 

Cukr se vyrábí z domácí cukrové řepy. 

Na podzim se dopraví řepa z pole. 

Řepa se očistí, nakrájí na řízky 

a v horké vodě se extrahuje. Výsledná 

šťáva se zahustí a následně nechá 

krystalizovat. Vzniklé krystaly cukru se 

nakonec oddělí v odstředivce od siru-

pu. Hnědé krystalky se nakonec čistí 

směsí vápence a oxidu uhličitého, aby 

vznikl bílý cukr. 

Výroba lihu a ostatních suro-

po extrakci pro výrobu cukru. 

Tyto suroviny projdou kvasným 

procesem. Následně probíhá desti-

lace, aby se oddělil potravinářský 

etanol od ostatních průmyslových 

alkoholů. Etanol se ještě musí 

v likérce, kam se dodává, znovu 

přepálit, aby se úplně dočistil. Ten 

průmyslový se použije v lakýrnic-

tví, chemickém průmyslu, nebo 

jako paliva. Ze zbytků po výrobě 

lihů vznikne vynikající hnojivo. 

Zužitkují se i nečistoty po očištění 

hnědého cukru, též jako hnojivo. 

V Dobrovicích naše exkurze 

skončila. Náš mikrobus nás se 

zastávkou v Rokycanech dovezl 

bezpečně ke škole.  

 

© 2023 pro školní zpravodaj (konec) 

Dobrovice — naše skupina 

Dobrovice — lihovar 

Přes Mazurská jezera a Balt zpět do českého Slezska 
Část 3: Z Mazurských jezer ke Krynické kose 

všech stránkách (archeologie, his-

torie, kostýmy, vybavení obydlí 

a další exponáty) Koupeme se 

v jezeře Domowe Duže. Vedle jeze-

ra je malý kostel a věznice, kousek 

dál je pivovar a hlavní kostel. 

Szczytno je okresní město ve Var-

mijsko-mazurském vojvodství ve stejnojmen-

ném okrese. Nachází se na Mazurské jezer-

ní plošině, 50 km jihozápadně od jezera 

Petr Vlček 

Další den jedeme vlakem do města 

Szczytno, které se rozkládá na kraji 

jezerní oblasti. Leží mezi menšími 

jezery Domowe Duže a Domowe 

Male. Procházíme centrum, pohlí-

žíme upravenou zříceninu křižác-

kého hradu a navštěvujeme muze-

um v původní radnici. Muzeum je 

nevelké a mapuje celou oblast po 

Śniardwy. Roku 2019 mělo město přibližně 

23 tisíc obyvatel. 

Okolo roku 1360 tu Ortolf von 

Trevír, člen Řádu německých rytířů, založil 

pevnost a pozval sem polské kolonisty 

z nedalekého Mazovska, kteří tu založili 

Szczytno. Prvním správcem osady byl Hein-

rich Maurer. V roce 1370 byla dřevěná 

pevnost zničena Litevci a poté byla přestavě-

na z kamene. 
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teroristy a byl jim odtud umožňován útěk. 

Celá záležitost se ale ututlala. Tak jako 

všechny podobné aféry… 

Na nádraží jsme měli dost 

času, a protože se budova opravovala, 

sedli jsme si před ní do parku a čekali.  

Nějak jsme se zapovídali a najednou 

vidíme vlak ve stanici. To byl úprk. Na 

odpoledne jsme měli naplánovaný 

výlet k do města Pisz a jezeru Ros. 

Pochopitelně jak to v Polsku bývá, 

vlak byl přeplněný, a tak jsme stáli. 

Ve městě Pisz jsme se nejprve 

na malebném náměstí najedli ve ven-

kovní restauraci, a pak jsme sešli 

k řece Pisza, která vtéká do jezera Roš. 

Podél břehů jsou doky pro říční lodě 

a u ústí do jezera je luxusní kemp 

a hotel. Za jezerem, kde je pláž, se 

půjčují prostředky k vodní turistice. 

Nad pláží je rozhledna. Prohlížíme si 

protáhlé jezero z výšky a pak se roz-

hodujeme, že si půjčíme šlapadlo. Vy-

koupeme se někde uprostřed jezera. 

První jdu do vody já. Užívám si osvě-

Po polsko-litevském vítězství nad 

řádem roce 1410 byl hrad během třináctileté 

války obsazen polskými vojsky. Po Toruň-

ském míru v roce 1466 zůstalo Szczytno 

součástí Státu německých rytířů, i když pod 

polskou svrchovaností. V 15. století byl 

postaven katolický kostel. Díky polské svr-

chovanosti začal význam pevnosti 

upadat. 

Markrabě a regent Jiří 

Fridrich (1577–1603), který rád 

lovil v okolí, zahájil přestavbu osady 

i hradu na lovecký zámeček. Město 

rád navštěvoval i polský král Wła-

dysław IV (v letech 1628–29 

a 1639).  

V 17. století postihly 

Szczytno požáry a mor v roce 1656. 

V roce 1701 se město stalo součástí 

Pruska a král Fridrich Vilém I. mu 

udělil městská práva v roce 1723.  

Roku 1806 prchal pruský 

královský pár před francouzskými 

vojsky a tak se Szczytno krátce stalo sídlem 

pruské vlády. Král zde vydal řadu ústavních, 

správních, sociálních a hospodářských refo-

rem. Později francouzská vojska obsadila 

a vyplenila okolí a město hostilo četné jednot-

ky Napoleonovy armády, která odtud napa-

dla Rusko. 

Po sjednocení Německa v 17. 

století se Szczytno stalo německým městem. 

V 19. století se stalo důležitým centrem 

polského hnutí „Mazurácha“ - odporu proti 

germanizaci. 

V roce 1908 navštívil 

město polský spisovatel a nositel No-

belovy ceny Henryk Sienkiewicz, 

který městečko zpopularizoval svým 

historickým románem Křižáci. Proto 

má také v centru města pomník vedle 

radnice a zříceniny křižáckého hradu.  

Za první světové války bylo 

město v ruinách. Mezi válkami tu 

neustále probíhal národnostní boj 

mezi Němci a Poláky. Po 2. světové 

válce se Szczytno stalo definitivně 

polským městem. V letech 1946-

1948 tu byly založeny nové základní 

školy, pedagogické školy a odborné 

školy. V roce 1947 byla založena veřejná 

knihovna a později kulturní středisko. Od 

roku 1948 sídlí na radnici kromě místní 

správy také Mazurské muzeum. 

V roce 2005 bylo jednoznačně 

prokázáno, že tu v nedaleké vojenské zá-

kladně byly tajné věznice CIA pro zadržené 

žení, a když už mě to přestalo bavit, 

chci vylézt zpátky na šlapadlo. A ono 

se to jaksi nedaří. Po několika poku-

sech jsem to vzdal a tak Vlado šlape 

k dalekému opačnému břehu, kde 

začíná průplavní kanál do jezera Seksty, 

které je dalším kanálem spojeno 

s největším jezerem Śniardwy. 

Ke břehu je to asi 800 metrů. 

Tam se mi teprve podařilo po 

přistání plavidla nastoupit. Vla-

do je sebevědomý. Na šlapadlo 

prý vyleze z vody. Z opatrnosti 

jsem nesouhlasil, ale přesto 

jedeme zpět doprostřed. A situ-

ace se opakuje. Akorát jsme to 

měli k břehu blíže, neboť jsem 

Vláda neustále přemlouval, aby 

už skočil do vody… 

 Po jeho nástupu na 

opačném břehu se vracíme 2,5 

kilometru přes celé jezero do 

přístaviště. Jsme vyčerpaní. Jde-

me zpátky na vlak. Cestou si ještě pro-

hlížíme evangelický kostel. Před ním je 

pěkná zvonice. Město Pisz má podob-

nou historii jako nedaleké Szczytno. 

Nebylo správním střediskem a je polo-

viční velikosti. Z historických památek 

se zachovala jen gotická radnice na 

náměstí. Vracíme se vlakem přes lesy 

do Ruciane-Nida a ještě jdeme jezeru 

Nidzkie. Loučíme se z oblastí, ráno se 

se budeme přesouvat na druhou část 

pobytu k Baltskému moři. 

 Díky tomu, že v celé 

oblasti se nedají koupit jízden-

ky, tušíme, že budeme asi 4 

hodiny do Gdaňska stát. Až na 

krátké časové výjimky, než nás 

někdo s místenkou oprávněně 

vyhodil, se tak opravdu stalo. 

Dokonce jsme byli svědky ab-

surdního divadla, kdy do vlaku 

nastoupil starý pán o francouz-

ských holích a nikdo z těch, 

kdo měli místenku, se nad ním 

neslitoval. Ani průvodčí nikoho 

z mladých nepožádal, aby uvol-

nil místo. Pán stál… Lidé stáli i 

v prostoru mezi vagony, uličkami se 

nadalo projít a někteří neurvalci do 

pána i nevybíravě strkali. A mladí se-

děli a seděli… Ostuda polského náro-

da. 

V Gdaňsku jsme přestoupili 

na linkový autobus, který nás odvezl 

Mazurská jezera: Roš u města Pisz 

Řeka Pisza 



do Jantaru, kde jsme měli zařízené ubytování. Lokalita byla senzační, blízko 

pobřeží, nádraží i komerční zóny s restauracemi. 

 Obědváme. Vladovi není dobře, a tak zůstává na pokoji. Já se vydá-

vám k moři, je relativně teplé, ale voda je méně slaná. Je ředěná vodami 

z řeky Wisly, která tu ústí nedaleko do moře. 

 Po koupeli se vydávám podél pobřeží směrem k jejímu ústí. Jsou tu 

nádherné písečné duny. Les odděluje obydlenou zónu od pobřeží, stromy 

rostou na několikametrových písečných dunách. Ústí Wisly je přísná rezerva-

ce s několika jezery v dunách. Je tu mnoho ptáků a vodních živočichů. Blíz-

ko pobřeží v moři jsou písečné ostrovy, kde žije mnoho lachtanů.  

 V dálce vidím lodě, které čekají na vplutí do přístavu, je výhled na Helskou kosu. 

Tu jsme navštívili v roce 1988. Bydleli za Gdaňskem v Pucku, na jejím okraji a procestovali 

jsme místní kraj. Kosa je dlouhý úzký zahnutý písečný poloostrov. V nejužším místě je 

široká jen tak, že se na ní vejde jen silnice a železnice. Na konci se rozšiřuje 

a rozkládá se tu městečko Hell. Kosa tvoří zátoku Pucka a na pobřeží jsou města 

Gdynia a Sopot a dále Gdaňsk.  

 Vraťme se k Wisle. Konec ústí je vybetonován. V okolních písečných 

dunách hledám ukrytá jezera, ale jejich břehy jsou zarostlé. Vydávám se podél 

řeky do městečka Mikoszewo. Tady končí úzkorozchodná železnice. Ta dříve jezdila až do Gdaňska. Dnes už neexistuje 

most přes Wislu. Trať vede podél pobřeží do městečka Stegna Ganska, kde je uzel. Jedna část trati (dnes v rekonstrukci) 

pokračuje do vnitrozemí do města Nowy Dwor Gdaňski, kde se napojuje na normální železniční síť. Druhá větev pokračuje 

podél pobřeží na kraj další Krynické kosy do městečka Sztutowo. Dříve pokračovala trať přes Krynickou kosu, která tu začí-

ná, až do Kaliningradu. Úzkorozchodka jezdí pětkrát denně, spíše jako turistická atrakce. Soupravu tvoří historické vagóny 

a bufetový vůz. Vláček zrovna jede, tak se s ním vracím do Jantaru. Večer ještě pozoruji západ slunce u moře. 

Síť Żułavských úzkokolejek o rozchodu 750 mm začala být budována v roce 1891 a v době největšího rozkvětu dosahovala 335 

km. Sloužila především svozu řepy, ale fungovala na ní i osobní doprava včetně rychlíků Gdańsk - Malbork. Na západě dosahovala Gdańsku, 

na jihu Pogorzały za Malborkem. V režii PKP nastal zejména v 90. letech hluboký úpadek trati, v roce 1996 byla osobní a posléze i náklad-

ní doprava zastavena. K obnovení došlo po velkém úsilí v roce 2001, o rok později převzala provoz společnost Pomorskie Towarzystwo 

Miłośników Kolei Żelaznych. 

Dnes jsou v provozu dvě tratě. Vytíženější linie vede podél pobřeží mezi stanicemi Prawy Brzeg Wisły (Mikoszewo) a Sztutowo o 

délce 17 km. Na ni ve stanici Stegna Gdańska navazuje trať směřující přímo na jih do vnitrozemí (jak bylo uvedeno) o délce 15 km. Řada 

dalších úseků stále existuje, ale je nesjízdná. K nejzajímavějším stavbám na trati patří otočný most u stanice Rybina, který po otočení slouží 

buď projíždějícím lodím, nebo vlakům. Ke zvláštnostem patří také používání trianglů pro obracení soupravy. Triangl ve Stegne Gdańské umož-

ňuje bezúvraťový provoz do všech směrů, díky trianglu ve Zstutowu zase soupravy nemusí být lokomotivou objížděny. Zázemí dráhy (včetně 

depa) se nachází v Nowem Dworu Gdańském, Vozový park je tu na polskou úzkokolejku standardní, tvořený motorovými vozy MBxd2 a 

lokomotivami Lxd2. 
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V naší ulici je zakopaný velbloud! 
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